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ACTA DE LA SESSIÓ EXTRAORDINÀRIA I URGENT DEL PLE DEL 
CONSELL COMARCAL DE L’ALT PENEDÈS DEL DIA 23 DE NOVEMBRE 
DE 2020 
 
 
A Vilafranca del Penedès, a les 19.05 hores del dia 23 de novembre de 2020, 
es reuneix el Ple del Consell Comarcal de l’Alt Penedès, amb la finalitat de 
celebrar sessió extraordinària i urgent. 
 
Aquesta sessió es porta a terme a distància, de forma telemàtica a través de 
videoconferència, mitjançant sessió a l’aplicació zoom, garantint el compliment 
de les determinacions tècniques i de quòrum previstes a la Disposició Final 
Segona del Reial Decret-llei 11/2020, de 31 de març, i a la Disposició 
addicional tercera del Decret Llei 7/2020, de 17 de març, de mesures urgents 
en matèria de contractació pública, de salut i gestió de residus sanitaris, de 
transparència, de transport públic i en matèria tributària i econòmica. 
 
 
A fi i efecte de garantir el caràcter públic de la sessió aquesta és retransmesa 
pel canal de YouTube del Consell Comarcal de l’Alt Penedès. 
 
 
ASSISTENTS:   
 
Lluch i Llopart, Xavier JUNTS  
Tort Pugibet, Albert, vicepresident primer PSC-CP  
Montfort Guasch, Joan Manel, vicepresident segon JUNTS  
Morgades Àguila, Carles, vicepresident tercer JUNTS  
Ferrer Durich, Jordi, vicepresident quart JUNTS  
Valls Comas, Lluís Miquel, vicepresident cinquè PSC-CP  
Riera Bruch, Ramon, vicepresident sisè JUNTS  
Arnau Amadó, Núria JUNTS  
Doblas Ruiz, Anna JUNTS  
Escribà Vivó, Susanna JUNTS  
Herraiz Pujol, Cèsar JUNTS  
Pérez Pago, Sílvia JUNTS  
Romeu Alemany, Antoni JUNTS  
Torné Solé, Jordi JUNTS  
Casado Ruiz, Raül PSC-CP  
Edo Vargas, Francesc Xavier PSC-CP  
De La Cruz Piñol, Cristina PSC-CP  
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Pérez López, Marcos PSC-CP  
Romero Gamarra, Francisco PSC-CP  
Amat Domènech, Joan ERC  
Admetlla Salvatella, Anto ERC  
Bertran Morell, Margarida ERC  
Mascaró Bujaldón, Josefina ERC  
Pagès Pont, Pol ERC  
Quer Montserrat, Lourdes ERC  
Ramos Tardà, Jordi ERC  
Ribas Ferrer, Josep M. ERC  
Sàbat Lluverol, Pere ERC  
Mitjans Piñol, Alba CUP  
Ruana Surià, Isaac CUP  

 
Gerent: Francesc Rosell Bascompte 
Secretari -  interventor: Xavier Rodado Honorato 
 
 
EXCUSEN ASSISTÈNCIA: 
 
Hill Giménez, Mònica ERC  
Suàrez Casanovas , Àlex CUP  

 
 
 
 
El president obre la sessió d’acord amb la següent: 
 
 
 
 
ORDRE DEL DIA 
 
 

1- Ratificar la urgència de la convocatòria. 
 

2- Declaració institucional de condolença en motiu de la defunció del 
conseller comarcal Rafael Berlanga Rojas. 
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President: 
Bona tarda, iniciarem aquest ple extraordinari i urgent en memòria del nostre 
company i conseller comarcal Rafael Berlanga Rojas que ens va deixar, aquest 
passat divendres d’una manera sobtada. 
Crec que un Ple com el d’avui és necessari per reconèixer la tasca portada a 
terme per a en Rafa. És necessari per donar el condol a tota la família i al poble 
de Sant Sadurní perquè en Rafa Berlanga era una persona que sempre 
pensava amb els altres i treballava la política en visió de millorar la societat i 
crec que ben bé a tots ens ha arribat al fons i hem cregut convenient plasmar-
ho en un acte de plenari en el seu record. 
 
També informar que hem convidat a Ramon Arnabat, representant del partit 
polític d’en Rafa, d'En Comú Guanyem, donat que en el plenari del Consell 
Comarcal només hi havia un conseller del grup polític i hem volgut convidar el 
cap d’aquest grup polític per tal que ens pugui donar la veu d’aquest grup 
polític en un dia especial com és el d’avui. Gràcies per acceptar la invitació i per 
estar aquí amb nosaltres. 
 
Ramon Arnabat Mata, cap comarcal del grup polític de Comú Guanyem: 
Gràcies per convidar-me. 
 
President: 
La urgència crec que queda més que justificada i fer-lo més endavant no hauria 
tingut cap sentit. Crec que avui era el millor dia per fer-lo. 
 
 
1- Ratificar la urgència de la convocatòria. 
  
La urgència és aprovada per unanimitat dels consellers i de les conselleres 
presents dels grups polítics comarcals de JUNTS, del PSC-CP, d’ERC i de la 
CUP. 
 
 
2- Declaració institucional de condolença en motiu de la defunció del 
conseller comarcal Rafael Berlanga Rojas. 
 
“DECLARACIÓ INSTITUCIONAL EN RECORD DEL CONSELLER 
COMARCAL RAFAEL BERLANGA ROJAS I DE CONDOLENÇA PER LA 
SEVA MORT 
 
Amb motiu de la inesperada i colpidora mort del conseller i portaveu, Sr. Rafael 
Berlanga i Rojas, i en record seu, celebrem aquesta sessió extraordinària del 
Ple del Consell Comarcal de l’Alt Penedès per deixar constància, en el Llibre 
d’Actes dels Plens, de la seva empremta en aquesta institució comarcal i en 
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tots nosaltres, i per expressar el nostre sincer condol a la seva família i els seus 
amics. 
 
Durant uns mesos, hem pogut compartir diversos espais de treball polític amb 
el conseller i portaveu d’En Comú Guanyem a l’Alt Penedès. Els qui no el 
coneixíem prèviament, hem pogut adonar-nos de la seva discreció i amabilitat  
en el tracte personal, del seu caràcter conciliador i respectuós amb les idees 
polítiques de la resta de conselleres i consellers, de la seva seriositat a l’hora 
de preparar les reunions i documentar-se per a la presa de decisions, i de la 
seva voluntat d’arribar a acords polítics en benefici del conjunt de la comarca. 
 
La seva mort sobtada, divendres passat, ens ha impedit a totes i tots poder 
seguir coneixent-lo, gaudir de la seva presència i comptar amb la seva 
participació en els afers comarcals. 
 
Per això, expressem el nostre reconeixement per la seva persona i per la seva 
trajectòria política, i volem estar al costat de la família i amics per acompanyar-
los en aquests moments tan tristos. 
 
Rafa Berlanga, totes i tots et trobarem molt a faltar!” 
 
President: 
Un cop haver llegit aquesta declaració institucional passaria la paraula als 
diversos portaveus dels diferents grups polítics i primer li passaria la paraula al 
senyor Ramon Arnabat Mata el qual és el cap comarcal de Comú Guanyem. 
 
Ramon Arnabat Mata, cap comarcal del grup polític de Comú Guanyem: 
Moltes gràcies president. En primer lloc agrair, en nom dels comuns del 
Penedès, al Consell Comarcal per aquesta iniciativa i al seu president, Xavier 
Lluch, que ens hagueu convidat i ens deixeu participar d’aquest Ple 
extraordinari en record del nostre company, regidor i conseller comarcal Rafa 
Berlanga. Permetin que traslladi des d’aquí i abans de res el condol i l’estima 
als seus familiars i amics que n’eren molts. Senzillament se’n va la vida, i arriba 
com un capdell que el vent desfila, i fina, canta Lluís Llach a la cançó: Un núvol 
blanc. Això ha passat en la vida del Rafa. 
Divendres passat, la notícia de la mort del company Rafa Berlanga, regidor i 
portaveu del grup municipal de Sant Sadurní en Comú de l’Ajuntament de Sant 
Sadurní d’Anoia i conseller i portaveu del grup comarcal d’en Comú Guanyem a 
l’Alt Penedès, ens va deixar a tots i totes glaçats. Dic a tots i totes perquè si 
una cosa tenia en Rafa era la seva amabilitat i disponibilitat per treballar pel bé 
comú de la seva vila, Sant Sadurní i, la seva comarca, que era l’Alt Penedès. 
Estic segur que els que són companys de partit del Rafa, els companys i 
regidors de Sant Sadurní, els consellers comarcals de l’Alt Penedès, tots i totes 
sentim profundament la seva pèrdua.  
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Tant sols tenia 53 anys, estava en plena maduresa professional i política. 
Professionalment, perquè com a psicòleg estava treballant en allò que més li 
agradava, com educador social en un Centre d’Esparreguera, on era molt 
estimat i apreciat per tothom. Políticament, perquè a les files d’Iniciativa Verds 
primer i ara Catalunya en Comú, havia estat regidor des de l’any 2015 i havia 
renovat aquest nomenament l’any 2019 a l’Ajuntament de Sant Sadurní d’Anoia 
i, a més a més, l’havíem escollit, els comuns del Penedès, perquè ens 
representés al Consell Comarcal, tasca que ha vingut desenvolupant fins ara. 
Tant com a regidor com a conseller, el Rafa, apostava per les solucions, per a 
les propostes, amb una enorme capacitat de diàleg a partir d’uns principis 
ferms, la llibertat, la igualtat, la justícia social, la fraternitat, l’ecologisme. La 
seva afiliació com organitzacions com Amnistia Internacional, Atac, Adnur ho 
demostren i la tasca desenvolupada en aquest consell comarcal és una molt 
bona prova d’aquestes característiques i d’aquest talant dialogant i conciliador 
que tenia el Rafa.  
Des de Sant Sadurní d’Anoia però i amb una mirada penedesenca estava 
especialment preocupat pel sector del vi i del cava i especialment per la 
situació dels seus treballadors i la continuïtat dels llocs de treball. Era 
sindicalista, lluitador dels drets laborals i socials i afiliat a comissions obreres. 
El compromís social del Rafa va fer que estigués molt vinculat a la vida 
associativa de Sant Sadurní i participés, com els regidors de Sant Sadurní 
saben, a diferents activitats i entitats d’aquesta vila. Com van dir les seves 
companyes i companys d’en Comú Guanyem en el Ple extraordinari que es va 
fer a l’Ajuntament, el Rafa era una persona molt especial, era generositat, 
humilitat, amabilitat, amic dels seus amics, un gran company, un gran pare, un 
gran fill i un extraordinari germà. Sempre i això el caracteritzava amb un 
somriure a la boca, en tenia prou amb aquest somriure per informar-nos de que 
les coses anaven bé, anaven tirant i anaven endavant. Darrerament i això, 
també ho van dir els companys de Sant Sadurní i que també hem escoltat 
nosaltres amb les reunions que hem tingut del Penedès, resiliència, capacitat 
de fer front aquesta crisi que ens afecta a tots per tal de superar-la i 
positibilitzar-la, és a dir, hem de demostrar i treballar per afrontar les 
adversitats, que és el que ens toca fer ara a tots nosaltres aquí. En Rafa era 
amistat, era amor, era vida, era un polític compromès però també un gran 
professional. 
Em dirigeixo ara al Rafa, allà on estigui, com canta el Llach a Abril 74, un trist 
atzar t’ha aturat i ara dorms sota terra, els que tant t’hem estimat, et portarem 
tots els teus somriures i un ram de flors vermelles perquè segueixi el combat 
per la llibertat, la igualtat i la fraternitat. Moltes gràcies Rafa. 
 
President: 
Gràcies Ramon per les teves paraules, pel teu record i passaria la paraula al 
portaveu de la CUP. 
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Isaac Ruana, Candidatura d’unitat popular (CUP): 
Bona tarda. De fet amb la declaració institucional i les paraules que ens ha 
dirigit el Ramon Arnabat, crec que resumeix prou bé el que podríem dir 
qualsevol de nosaltres. Francament i aprofitant l’oferiment, certament volem 
enviar en nom de la CUP tal com ja va fer la CUP de Sant Sadurní a través de 
les xarxes socials quan ens vam assabentar dels fets a través d’una petita 
publicació que van enviar no només a en Comú sinó a familiars i amigues i 
persones properes d’en company Rafa, o sigui, per part nostra només aprofitar 
aquesta oportunitat per reiterar el condol i enviar paraules d’ànim i agraïment a 
totes les persones que d’una manera més propera han patit la seva mort i la 
seva absència. Només per acabar afegir que llàstima que els plens han estat 
més telemàtics que presencials perquè hem tingut poca oportunitat, almenys 
des de la CUP, perquè compartim molta proximitat amb un en Comú i de no 
haver pogut conèixer més de primera mà, almenys en el meu cas personalment 
i les meves companyes Alba Mitjans i Àlex Suárez, que som qui estem al Ple. 
Doncs amb en Rafa qui tot semblava que podia ser un bon company de batalla 
aquí, al Consell Comarcal. Llàstima Rafa, allà on siguis, no t’oblidarem. Una 
abraçada i endavant. 
 
Cristina de la Cruz, Partit dels Socialistes de Catalunya – Coalició de Progrés 
(PSC-CP): 
Avui, estem tristos i desolats per la pèrdua del nostre company Rafa. Des 
d'aquí traslladem el nostre més sentit condol i molts ànims a la seva família,  
als seus amics, i als seus companys d'en Comú Guanyem. Ha estat un home 
compromès amb Sant Sadurní d'Anoia, d'on era regidor, i amb la comarca. 
El recordarem com a una persona que tenia conviccions molt clares, i que les 
defensava de forma amable, algun cop una mica tossuda, però sempre per a 
arribar al consens. Remarquem la seva voluntat de servei públic, i les ganes 
que tenia de transformar i de fer progressar la nostra societat. Trobarem a 
faltar les seves preguntes al Ple, i a les comissions informatives. El seu afany 
per conèixer els temes en profunditat, entendre el funcionament de 
l'administració pública, que a vegades el frustrava, el seu interès per 
l'educació, la seva preocupació pel medi ambient, pels més desafavorits, i 
millorar la participació ciutadana, i que les ciutats fossin pels vianants, 
demanant més carrils bici.  Sempre es llegia les actes dels plens, així com tots 
els decrets de presidència i els acords de la junta de govern, fent un bon 
control des de l'oposició i, sobre tot, per a conèixer en més profunditat tots el 
temes que es tractaven del seu municipi i de la comarca. 
Rafa, se'ns fa estrany no veure't en aquest ple, i no crec que ens hi 
acostumem en els propers. L'únic consol, si és que n'hi ha, és que ens has 
deixat fent el més t'agradava: una ruta amb la teva estimada bicicleta.  
Desitgem que la teva última pedalada t'hagi portat a continuar rutes 
magnífiques per altres món’s a descobrir. Sempre amb nosaltres, Rafa!   
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Josep Mª Ribas, Coalició Esquerra Republicana de Catalunya-Acord Municipal 
(ERC): 
Tal com s’ha dit i com ha dit vostè president, avui fem una convocatòria d’un 
Ple totalment merescuda però un Ple que no hauríem d’haver realitzat mai. El 
Rafa se n’ha anat, crec, que molt d’hora, amb 53 anys, una persona com molt 
bé ha dit en Ramon Arnabat, formava part del consistori de Sant Sadurní des 
de l’any 2015 i des de que va entrar fins divendres passat sempre ha estat una 
persona amb unes conviccions molt fortes, amb molta responsabilitat i 
treballant sempre pel bé de la societat, en aquest cas, de Sant Sadurní i 
últimament al consell per a la societat penedesenca. Ha estat una persona el 
qual el podem definir com un gran demòcrata, com bé s'ha dit, qualsevol 
resultat de qualsevol votació ell sempre l’acatava encara que hagués discutit i 
dic discutit però amb ell no s’hi podia discutir sinó que sempre ho raonava tot, 
les seves posicions i podíem estar més o menys d’acord i sempre ho raonava i 
acatava sempre el resultat fos quin fos i no podia ser d’una altra manera. Una 
persona dialogant, en qualsevol aspecte, en qualsevol punt, sobretot en el 
plenari de Sant Sadurní sempre explicava la seva part i, per tant, quan el Rafa 
parlava l’havies d’escoltar molt perquè sempre hi havia una part que et feia 
obrir els ulls en algun punt. Tal com també ha dit la Cristina de la Cruz, amb 
això era una mica, en els últims punts, en el moment de donar compte, els 
decrets d’alcaldia, doncs, el Rafa tenia el costum de que se’ls llegia tots, del 
primer a l’últim i quan arribàvem a aquest punt ja li dèiem “Rafa, quin punt no 
veus clar que hem d’explicar?” i sempre n’hi havia dos o tres que li havíem de 
dir però la pregunta que feia el Rafa no era amb malícia sinó perquè realment, 
l’anunciat estava mal escrit o bé no l’entenia i, per tant, el que volia saber era 
sempre la situació de l’ajuntament. El Rafa a banda d’estar a l’ajuntament, tal 
com s’ha dit, també estava en moltes entitats i abans d’entrar al consistori de 
Sant Sadurní ja lluitava des de fora, sobretot doncs, per defensar i posar en 
valor el que és Sant Sadurní. Només volia dir que, en aquest cas, Sant Sadurní 
ha perdut una gran persona, el consistori ha perdut un gran regidor i la comarca 
ha perdut un gran conseller. 
 
Jordi Torné, conseller de Coalició Junts (JUNTS): 
Realment hem quedat tots molt astorats. És molt dur rebre notícies de fets 
succeïts motiu pel qual avui fem aquest acta de suport i solidaritat i per 
expressar el més sentit condol a la família i amics de Rafael Berlanga que ens 
va deixar el passat divendres. Si no vaig errat va prendre possessió del càrrec 
el passat mes de gener, és a dir, que encara no ha fet un any i aquest ha estat 
el motiu pel qual, jo personalment, no he pogut arribar a coneixe’l profundament 
i donat als pocs contactes que hem tingut aquest any per causa de la pandèmia 
i ens ha fet seguir tots els actes del consell, juntes de portaveus i plens per 
videoconferència. Fet que fa perdre el caliu i el contacte i les relacions entre les 
persones. El que si que he pogut copsar és la manera planera i amable que 
tenia on expressava les seves opinions i sempre explicant de manera molt clara 
el motiu del perquè votava en un sentit o un altre.  
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Penso que això reflexa la manera de fer amb molta transparència i sinceritat. 
La seva tràgica i injusta mort, als 53 anys, ens impedeix i ens impedirà poder 
coneixe’l més a fons i poder compartir converses i opinions que en definitiva 
ens enriqueixen i ens fan reflexionar. Rafa, descansa en pau i moltes gràcies 
per les teves aportacions. 
 
President: 
Si algun altre conseller o consellera vol dir alguna cosa o fer algun tipus 
d’intervenció? 
Per acabar, per tancar aquest punt, no puc afegir massa cosa més, tant en 
Ramon com la gent de Sant Sadurní el coneixíeu molt més però reitero el que 
estàveu dient vosaltres, que en Juntes de Portaveus que és on ens trobàvem 
més amb en Rafa doncs, era una persona que s’havia estudiat perfectament el 
Ple i que no és fàcil amb un plenari com aquest, que ell estava com a 
representant únic del seu partit, i es portava tots els punts estudiats, ho sabia 
perfectament, et preguntava, entrava mocions i les intentava pactar entre tots.  
Vull dir que les ganes de treballar pel diàleg i per l’acord eren claríssimes. Des 
del meu punt de vista, tal com deia el Jordi, tampoc hem pogut compartir tant 
de temps i la defensa del bé comú era el seu honor, el diàleg, la voluntat del 
consens, les propostes pels més dèbils, la justícia social, la defensa pels llocs 
de treball, treballar per la comarca, han estat el seu far. El far que l’ha il·luminat 
i ha trepitjat poc temps aquest Consell Comarcal però m’agradaria dir que amb 
un pas molt ferm, estructurat i amb molt de treball. Crec que persones com en 
Rafa fan honor a la política, això que tantes vegades està menyspreat per 
molta gent, per la política, el bé comú, crec que ell és un gran exponent que a 
la política hi ha gent que treballa molt bé i penso que el Rafa representa tot 
això. Representa el millor de la política. Per acabar, donar el condol a la seva 
família, als pares, a la filla, a tota la seva família i amics. Si us sembla bé farem 
un minut de silenci. Moltes gràcies Rafa, allà on estiguis. Donem la sessió per 
acabada. Bona nit. 
 
I sense més assumptes a tractar, el president aixeca la sessió quan són les 
19.30 hores, de la qual, com a secretari, estenc aquesta acta. 
 

El Secretari El president  
 

Xavier Rodado Honorato Xavier Lluch i Llopart 
 
DILIGÈNCIA.- Faig constar, d’acord amb el preceptuat a l’art. 199.1.3 del 
Reglament d’Organització, Funcionament i Règim Jurídic de les Entitats Locals, 
que l’acta transcrita comprèn 8 pàgines relacionades amb els números de la 1 
a la 8. 
 
El Secretari 
Xavier Rodado Honorato 


